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Tisztelt elnökség, tisztelt hölgyeim és uraim, kedves barátaim a Krisztus Jézusban! Köszönöm 
szépen a rövid szólás lehetőségét. Számomra amúgy is megtisztelő ez az alkalom is és ez a hely 
is, hiszen egykori alma materese vagyok, hiszen itt végeztem a Protestáns Teológiai Intézetben 
hosszú-hosszú évtizedekkel ezelőtt. Az utóbbi időben többször eszembe jutott az, hogy ha a 
naptárra nézünk az esztendőben, lassan nincs olyan nap, hogy ne legyen valaminek a napja, 
hogy ne ünnepelnénk valaminek a napját. Itt az egészen különös, furcsa dolgoktól kezdve 
mindenfélével találkozunk az esztendő során, de hála Istennek vannak nagyszerű dolgok, 
vannak értelmes, tartalmas dolgok, és ezek közé tartozik a Tudomány Napja is, és milyen jó, 
hogy van napja a tudománynak. Hiszen ha az ünnepét, az ünnepnapját nézzük, akkor valóban ez 
egy olyan pillanat, egy olyan momentumhoz, alkalomhoz vezet vissza bennünket, ahol jó egy 
kicsit elkülönülve odafigyelni és rámutatni ennek az értékére. Annál is inkább így van ez, mert 
csak úgy, mint szinte minden mást az emberi életben, a mindennapokban, sajátos támadások 
érik, vagy ahogy Jordan Peterson mondja, „a józan észt, a normalitást és ezzel együtt a józan 
gondolkodást is különböző szélsőséges támadások érik,” ezért a felelősen gondolkodó 
embereknek erre oda kell figyelni, és azt a józanság medrében kell tartani. Ugyanígy egy kicsit 
ezzel kapcsolatban a kanadai matematikus vagy éppen evolúciós magatartáskutató, Gad Saad 
veti fel a kérdést, hogy „Eltöprengtünk már azon, hogy a gondolatok is lehetnek olyanok, mint 
az élővilág élősködői, amelyek a gazdatestet akár önmaga elpusztítására is késztethetik?” Mert 
ha nem, akkor nagyon el kell ezen gondolkodni, mert ez egy reális kérdés, reális probléma. 
Fontos tehát végiggondolni azt, hogy miről, mit és hogyan gondolkodunk. Talán nem véletlenül 
mondta Jézus urunk is egyik alkalommal, amikor különböző felsorolásokat fogalmazott meg, 
hogy mennyire nem mindegy az, hogy mit cselekszik az ember, és a tagadások során mennyire 
tiltotta még a gondolatbűnözést is. Ezért is mondta, hogy ne csak ne ölj, ne csak ne cselekedj 
hasonló dolgokat, de még rosszat se gondolj. Egyik magyar agykutató írta le, hogy az emberi agy 
600 millió radioaktív idegsejtből áll, ezek kisugárzása percenként 750 km-t tesz meg. Így tehát 
agyunk egy minileadó, -felvevő készülék. Nem mindegy, hogy miről mit és hogyan 
gondolkodunk. Éppen ezért ne csak rosszat ne gondoljunk, hanem ne is cselekedjünk 
egyetlenegy esetben sem.  
Köszöntöm a mai és a holnapi konferenciát, és további jó tanácskozást kívánok. 
 


